

WIFE ABUSE/ VIOLENCE AGAINST WOMEN
LA VIOLENCE CONJUGALE/VIOLENCE À L'ÉGARD DES FEMMES

H72-22/4-1995E* **Wife Abuse - Fact Sheet**
by Linda MacLeod

This fact sheet serves as an introduction to the issue of wife abuse. It looks at definitions of abuse, the extent of the problem and possible causes. The fact sheet describes what people can do to prevent violence against women and suggests resources for further reading. Intended audience: anyone concerned about wife abuse. **1995, 10 p.**

H72-22/4-1995F* **La violence conjugale - Fiche de renseignements**
par Linda MacLeod

Cette fiche de renseignements est une introduction au problème de la violence conjugale. Elle examine les définitions de la violence, ainsi que l'ampleur et les causes possibles du problème. Elle indique ce que les gens peuvent faire pour prévenir la violence à l'égard des femmes et suggère d'autres ressources bibliographiques sur le sujet. Public visé : quiconque est préoccupé par la violence conjugale. **1995, 12 p.**

H72-22/5-1995E* **Dating Violence - Fact Sheet**
by Katharine Kelly

This fact sheet serves as an introduction to the issue of dating violence. It looks at a definition of dating violence, the extent of the problem, some of the myths and realities and potential warning signs. The fact sheet describes what you can do if you are being abused and where to go for help. Intended audience: anyone concerned about dating violence. **1995, 9 p.**

H72-22/5-1995F* **La violence dans les fréquentations - Fiche de renseignements**
par Katharine Kelly

Cette fiche de renseignements est une introduction au problème de la violence dans les fréquentations. Elle examine une définition de ce genre de violence, l'ampleur du problème, un certain nombre de mythes et de réalités, et des indices possibles. La fiche indique aux victimes quoi faire et où s'adresser pour de l'aide. Public visé : quiconque est préoccupé par la violence dans les fréquentations. **1995, 9 p.**

H72-22/7-1996E*

Wife Abuse: The Impact On Children - Fact Sheet

by Marlies Sudermann, Peter Jaffe and Lynn Watson

This fact sheet examines the impact of wife abuse on children. It explains how many children witness wife abuse, what the links are between wife abuse and child abuse, and how witnessing violence affects the child in terms of emotional development, learning patterns, economic status, and future relationships. The fact sheet also suggests prevention and intervention options for teachers, professionals and the public, and identifies books for both children and adults. **1995, 11 p.**

H72-22/7-1996F*

La violence conjugale et ses conséquences sur les enfants - Fiche de renseignements

par Marlies Sudermann, Peter Jaffe et Lynn Watson

Cette fiche de renseignements examine les effets de la violence conjugale sur les enfants. Elle explique que beaucoup d'enfants sont témoins de violences conjugales, quels sont les liens entre la violence conjugale et la violence à l'égard des enfants et comment le fait d'être témoin de violence affecte l'enfant, son développement psychologique, ses modes d'apprentissage, sa situation économique et ses relations futures. La fiche de renseignements propose aussi des possibilités de prévention et d'intervention pour les enseignants, les professionnels et le public et désigne des livres pour les enfants et les adultes. **1995, 12 p.**

H72-22-9-1993E*

Family Violence Against Women with Disabilities - Fact Sheet

by Bridget Rivers-Moore

This fact sheet provides basic information on violence against women with disabilities. It explains how violence and discrimination affect women with disabilities, describes the abuse and the abuser, identifies the barriers facing a woman who has been abused, and suggests how individuals and agencies can help. Included is a list of recommended readings and resources. **1993, 8 p.**

H72-22-9-1993F*

La violence familiale à l'égard des femmes handicapées - Fiche de renseignements

par Bridget Rivers-Moore

Cette fiche de renseignements donne une information de base sur la violence à l'égard des femmes handicapées. Elle explique comment la violence et la discrimination affectent les femmes handicapées, décrit l'agression et l'agresseur, constate les obstacles auxquels fait face une femme qui a été agressée, et indique comment les

personnes et les organismes peuvent apporter une aide. Le document contient une liste de ressources et de lectures recommandées. 1993, 9 p.

H72-21-90-1993* **Self Help Canada Series: Peer Facilitated Support Groups For Abused Women**
by Janet Freeman and Karen Larcombe

This fact sheet presents guidelines for establishing peer facilitated support groups for women who are abused. It outlines the role of facilitators, types of support groups, and group structures and philosophy. A brief list of suggested readings and resources is provided. Intended audience: frontline workers and agencies serving women who are abused. 1993, 4 p.

H72-21-90-1993* **Collection Entraide Canada : Groupes de soutien animés par les pairs pour les femmes victimes de violence**
par Janet Freeman et Karen Larcombe

Cette fiche de renseignements présente des lignes directrices visant la création de groupes de soutien animés par des pairs pour les femmes victimes de violence. Elle décrit le rôle des animateurs, les types de groupe de soutien, ainsi que la doctrine et les structures des groupes. On donne une courte liste de ressources et de lectures recommandées. Public visé : les travailleurs de première ligne et les organismes qui s'occupent des femmes victimes de violence. 1993, 4 p.

H72-131-1995E* **Abuse is wrong in any language**
by the Department of Justice Canada

This booklet is for immigrant women who are suffering from abuse in a relationship or in a family. It provides general information on Canadian law, women's rights and the kind of help immigrant women can get if they are being abused. The booklet specifically deals with the issues of citizenship, sponsorship, deportation and threats of taking children out of the country. Written in plain language, it includes definitions of key terms used throughout the booklet and a listing of key resources by province and territory. Intended audience: immigrant women who are in an abusive situation, friends and family of immigrant women and counsellors working with immigrant women. 1995, 20 p.

H72-131-1995F* **La violence est inacceptable peu importe la langue**
par Justice Canada

Cette brochure s'adresse aux immigrantes qui subissent de la violence dans une relation ou dans leur famille. Elle donne des renseignements généraux sur la loi au Canada, les droits de la femme et le genre d'aide que peuvent obtenir les immigrantes victimes de violence. On y traite surtout de citoyenneté, de parrainage, de déportation et des menaces de sortie d'enfants hors du pays. Écrite dans un style simple, la brochure renferme des définitions des principaux termes employés partout dans le document, ainsi qu'une liste des ressources essentielles, par province et territoire. Public visé : les immigrantes victimes de violence, leurs parents et amis et les conseillers qui travaillent avec ces femmes. **1995, 20 p.**

H72-21-18-1996* **Transition Houses and Shelters For Battered Women In Canada**
by NCFV

This listing provides addresses and telephone numbers for transition houses, emergency shelters, second stage housing, and safe home networks in each province and territory. Intended audience: health and social service professionals, community agencies, public institutions (schools, police, hospitals etc.). **1996, 65 p.**

H72-21-18-1996* **Maisons de transition et d'hébergement pour femmes victimes de violence au Canada**
par le CNIVF

Cette liste donne des adresses et des numéros de téléphone de maisons de transition, de refuges d'urgence, de maisons de deuxième étape et de réseaux de foyers sécuritaires dans chaque province et territoire. Public visé : les professionnels des services sociaux et de santé, les organismes communautaires, les établissements publics (écoles, police, hôpitaux, etc.). **1996, 65 p.**

H72-21-36-1990E **Wife Battering and the Web of Hope: Progress, Dilemmas and Visions of Prevention: Discussion Paper**
by Linda MacLeod

This paper, which was prepared for the conference "Working Together: 1989 National Forum on Family Violence", explores policy and practice issues related to wife abuse prevention. Following a review of achievements and current challenges in the response to wife abuse, the author provides fact sheets and briefing notes on specific issues, initiatives and options in the areas of: incidence, primary prevention, coordinating committees, the role of the justice system, women who are doubly isolated, shelters, follow-up services, programs for abusive men, and husband abuse. Intended audience: researchers, policy makers, service providers,

women's groups. 1989, 56 p.

H72-21-36-1990F **Espoirs et déceptions dans le domaine des femmes battues: Progrès, dilemmes et perspectives de prévention - Document de travail**
par Linda MacLeod

Ce document, qui avait été préparé pour la Conférence nationale de 1989 sur la violence familiale « Main dans la main », analyse les questions de politique et de pratique en rapport avec la prévention de la violence conjugale. Après une étude des réalisations et des difficultés actuelles dans la lutte contre la violence conjugale, l'auteure fournit des fiches de renseignements et des documents d'information sur des initiatives, des options et des questions particulières dans les domaines suivants : l'incidence, la prévention primaire, les comités de coordination, le rôle du système de justice, les femmes qui sont doublement isolées, les refuges, les services de suivi, les programmes pour les hommes violents, et la violence à l'égard du conjoint. Public visé : les chercheurs, les décideurs, les fournisseurs de services, les groupes de femmes. 1989, 60 p.

H72-21-77-1992E* **Counselling for Change: Evolutionary Trends In Counselling Services For Women Who Are Abused And For Their Children**
by Linda MacLeod

This monograph examines past and present trends in counselling services for abused women and their children. Based on interviews with 60 counsellors from a variety of mainstream and grassroots agencies across Canada, the report identifies common principles and strategies, describes innovative counselling programs, and highlights emerging issues and dilemmas in the field. Intended audience: frontline workers, researchers. 1990, 31 p.

H72-21-77-1992F* **Le counseling - un outil de changement : tendances évolutives des services de counseling offerts aux femmes battues et à leurs enfants au Canada**
par Linda MacLeod

Cette monographie examine les tendances passées et présentes dans les services de consultation pour les femmes violentées et leurs enfants. Fondé sur des entrevues avec 60 conseillers dans divers organismes généraux et de base du Canada, le rapport énonce les stratégies et les principes courants, décrit des programmes innovateurs de counseling, et met en lumière des questions et des dilemmes nouveaux dans ce domaine. Public visé : les travailleurs de première ligne, les chercheurs. 1990, 33 p.

H72-21-78-1992E* **Isolated, Afraid and Forgotten: The Service Delivery Needs and Realities of Immigrant and Refugee Women Who Are Battered**
by Linda MacLeod and Maria Shin

This monograph provides an overview of the needs of immigrant and refugee women who are battered, the range of non-government services available to meet those needs, and some of the barriers to appropriate and effective service delivery. Included are suggested reading/viewing materials as well as a list of organizations and individuals who work with immigrant and refugee women who are abused. Intended audience: frontline workers, researchers, health and social service agencies. **1990, 41 p.**

H72-21-78-1992F* **Isolées, apeurées et oubliées : Les services aux immigrantes et aux réfugiées qui sont battues : Besoins et réalités**
par Linda MacLeod et Maria Shin

Cette monographie donne un aperçu des besoins des immigrantes et réfugiées qui sont battues, indique la gamme des services gouvernementaux permettant de répondre à ces besoins et décrit certains des obstacles qui empêchent l'apport efficace et approprié des services. La monographie conseille aussi des lectures et des films et donne une liste d'organismes et de personnes qui travaillent avec les immigrantes et les réfugiées qui sont violentées. Public visé : les travailleurs de première ligne, les chercheurs, les organismes de services sociaux et de santé. **1990, 43 p.**

H72-21/110-1994E* **"Like a Wingless Bird..." A Tribute to the Survival and Courage of Women Who are Abused and Who Speak Neither English nor French**
by Linda MacLeod and Maria Y. Shin

Through this report, sixty-four women from four different minority-language communities in Canada - Chinese, Polish, Italian, and Indo-Canadian - have shared their experiences of isolation and survival as well as their ideas for responses to woman abuse which are sensitive, accessible and useful. The report includes the following sections: background and methodology of the study; the link between language barriers and racism, exploitation and abuse in the workplace, within the family, and in society as a whole; experiences with language training; the realities of living with abuse in isolation; coping with change and loss; the role of spirituality in building inner strength; the limitations of existing services; and specific recommendations regarding education/information and other services. Intended audience: health and social service professionals and agencies, researchers, policy/program developers. **1993, 55 p.**

H72-21/110-1994F* **« Comme un oiseau sans ailes... » Éloge au**

**courage et à l'endurance des femmes
maltraitées qui ne parlent ni l'anglais ni le
français**

par Linda MacLeod et Maria Y. Shin

Par l'intermédiaire de ce rapport, 64 femmes de quatre communautés linguistiques minoritaires du Canada (chinoise, polonaise, italienne et indo-canadienne) ont communiqué leur expérience d'isolement et de survie ainsi que leurs idées, adaptées, possibles et utiles, pour que l'on réagisse à la violence faite aux femmes. Le rapport contient les sections suivantes : contexte et méthodologie de l'étude, le lien entre les barrières linguistiques et le racisme, l'exploitation et la violence en milieu de travail, dans la famille et dans la société dans son ensemble, l'expérience de la formation linguistique, les réalités de la violence vécue dans l'isolement, l'acceptation des changements et des pertes, le rôle de la spiritualité pour créer une force intérieure, les limites des services existants, et des recommandations particulières concernant l'éducation, l'information et les autres services. Public visé : les professionnels et les organismes des services sociaux et de santé, les créateurs de programmes et de politiques. **1993, 56 p.**

H72-21-89-1993

**Training Social Workers in a Feminist Approach
to Conjugal Violence: Summary of an Action
Research**

*by Ann Pâquet-Deehy, Maryse Rinfret-Raynor and
Ginette Larouche*

This report of an action-research project documents the experiences of fifteen social workers in training to learn a new feminist intervention model for abused women. The evaluation of Ginette Larouche's intervention model focused on seven areas: the training program, outreach to abused women, agency input, defining clients' needs, the social worker's role, counselling strategies, impact of the process on the social workers, and factors which facilitate application of the feminist model. Intended audience: frontline workers, researchers. **1992, 20 p.**

H72-21-89-1993

**Apprendre à intervenir auprès des femmes
violentes : Synthèse d'une recherche-action
portant sur une expérience de formation**

*par Ann Pâquet-Deehy, Maryse Rinfret-Raynor et
Ginette Larouche*

Ce rapport sur un projet de recherche-action relate l'expérience de quinze travailleurs sociaux en formation pour apprendre un nouveau modèle féministe d'intervention en faveur des femmes violentées. L'évaluation du modèle d'intervention de Ginette Larouche a été axé sur sept domaines : le programme de formation, l'action sociale auprès des femmes violentées, l'apport des organismes, définir les besoins des clientes, le rôle du travailleur social, les stratégies

de counseling, les effets du processus sur les travailleurs sociaux, et les facteurs qui facilitent l'application du modèle féministe. Public visé : les travailleurs de première ligne, les chercheurs. **1992, 23 p.**

H72-26-1992 **Intervening With Battered Women: Evaluating the Effectiveness of a Feminist Model**
by Maryse Rinfret-Raynor, Ann Pâquet-Deehy, Ginette Larouche and Solange Cantin

This book presents the findings of research on a feminist intervention model developed by Ginette Larouche. The evaluation study compared over an 18-month period the experiences of women as participants in three different social service intervention programs: group intervention based on the feminist model, individual feminist intervention, and individual intervention offered by social workers who were not trained in the feminist model. According to standard variables such as socio-economic condition, self-esteem, assertiveness, and social adjustment, the most effective model for the women in this study was feminist group intervention. Intended audience: frontline workers, researchers. **1992, 74 p.**

H72-26-1992 **Intervenir auprès des femmes violentées : Évaluation de l'efficacité d'un modèle féministe**
par Maryse Rinfret-Raynor, Ann Pâquet-Deehy, Ginette Larouche et Solange Cantin

Ce livre présente les résultats de la recherche sur un modèle féministe d'intervention élaboré par Ginette Larouche. L'étude d'évaluation a comparé, au cours d'une période de 18 mois, les expériences des femmes participant à trois programmes différents d'intervention des services sociaux : une intervention de groupe basée sur le modèle féministe, une intervention féministe individuelle, et une intervention individuelle pratiquée par des travailleurs sociaux qui n'avaient pas été formés selon le modèle féministe. D'après des variables courantes telles que la situation socio-économique, l'estime de soi, l'assurance et l'adaptation sociale, le modèle le plus efficace pour les femmes de cette étude a été l'intervention du groupe féministe. Public visé : les travailleurs de première ligne, les chercheurs. **1992, 80 p.**

H72-27/1-1994* **Wife Assault: The Findings of a National Survey**
by Karen Rodgers

This report presents the findings of a national survey on Violence Against Women conducted by Statistics Canada in 1993 in cooperation with the Family Violence Prevention Division. Based on interviews

with 12,300 women 18 years of age and older from the ten provinces, the survey obtained reliable estimates of the nature and extent of male violence against women in Canada. This report provides useful statistics and a detailed analysis of wife assault through the examination of the socio-demographic characteristics of those at greatest risk, the type and frequency of wife assault incidents, the impact of wife assault on the victims, the generational cycle of violence, the percentage of incidents reported to the police and resulting in charges, and the use of social service agencies by victims of wife assault. Intended audience: policy makers, researchers, advocacy groups. **1994, 21 p.**

H72-27/1-1994* **Résultats d'une enquête nationale sur l'agression contre la conjointe**
by Karen Rodgers

Ce rapport présente les résultats d'une enquête nationale sur la violence faite aux femmes, une enquête effectuée par Statistique Canada en 1993 en collaboration avec la Division de la prévention de la violence familiale. Basée sur des entrevues avec 12 300 femmes de 18 ans et plus dans les dix provinces, l'enquête a permis d'obtenir des estimations fiables sur la nature et l'étendue de la violence faite aux femmes par les hommes au Canada. Ce rapport fournit des statistiques utiles et une analyse détaillée de la violence conjugale par l'examen des éléments suivants : les caractéristiques socio-démographiques des femmes qui sont le plus en danger, le type et la fréquence des incidents de violence conjugale, les effets de la violence conjugale sur les victimes, le cycle de la violence d'une génération à l'autre, le pourcentage des incidents signalés à la police et aboutissant à des accusations, et le recours aux organismes de services sociaux par les victimes de la violence conjugale. Public visé : les décideurs, les chercheurs, les groupes de défense. **1994, 21 p.**

H72-27/2-1994* **Criminal Justice Processing of Sexual Assault Cases**
by Julian V. Roberts

This Juristat examines statistical data on how sexual assault and physical assault cases are dealt with in the criminal justice system. Using data from various national surveys, the report looks at the nature and extent of sexual assault offenses in Canada, trends in the number of cases reported to police and then followed through with charges and prosecution, and sentencing patterns for different classifications of assault. Intended audience: professionals in the field of criminal justice, policy makers, researchers, advocacy groups. **1994, 20 p.**

H72-27/2-1994* **L'administration de la justice pénale dans les cas d'agression sexuelle**

par Julian V. Roberts

Ce Juristat examine des données statistiques sur la manière dont les cas d'agression sexuelle et d'agression physique sont traités par le système de la justice pénale. Utilisant des données provenant de diverses enquêtes nationales, le rapport étudie la nature et l'étendue des agressions sexuelles au Canada, les tendances qui se manifestent dans le nombre des cas signalés à la police et suivis d'accusations et de poursuites, et les catégories de jugements pour différentes classes d'agressions. Public visé : les professionnels du domaine de la justice pénale, les décideurs, les chercheurs, les groupes de défense. **1994, 20 p.**

H72-27/3-1994*

Spousal Homicide

by Margo Wilson and Martin Daly

Using data collected by the Canadian Centre for Justice Statistics, this Juristat examines patterns in spousal homicide in Canada between 1974 and 1992. Following an overview of spousal homicide rates, the report highlights a number of "risk markers" associated with variations in the statistical incidence of this crime, including age of victim and offender, registered versus common-law marital status, separation versus co-residency, and geographic location. Intended audience: researchers, policy makers, advocacy groups. **1994, 15 p.**

H72-27/3-1994*

Les homicides entre conjoints

par Margo Wilson et Martin Daly

Utilisant des données recueillies par le Centre canadien de la statistique juridique, ce Juristat examine les courbes des homicides entre époux au Canada entre 1974 et 1992. Après un aperçu sur le taux des homicides entre époux, le rapport souligne un certain nombre de « marqueurs de risque » associés aux variations de l'incidence statistique de ce crime, y compris l'âge de la victime et de l'agresseur, la situation des époux enregistrés par rapport aux époux de droit commun, la séparation par rapport à la co-résidence, et le lieu géographique. Public visé : les chercheurs, les décideurs, les groupes de défense. **1994, 15 p.**

H72-21/107-1994E*

Canada's Treatment Programs for Men Who Abuse their Female Partners

by the Canadian Centre for Justice Statistics and Health Canada

This document provides descriptions of 123 programs across Canada for men who assault their female partners. An introductory section gives an overview of programs for abusive men, including historical background, client groups, admission criteria, and approaches to treatment. The inventory itself provides the following information

about each program: name and address, target group, restrictions, length of program, number of groups/participants, waiting list period, fees, and a description of the services offered. Intended audience: health and social service professionals, community agencies, public institutions (police, hospitals, schools, etc.). **1993, 270 p.**

H72-21/107-1994F* **Répertoire canadien des programmes de traitement pour les hommes violents envers leurs conjointes**
par le Centre canadien de la statistique juridique et Santé Canada

Ce document décrit 123 programmes à travers le Canada pour les hommes qui agressent leurs partenaires féminines. Une section préliminaire donne un aperçu des programmes pour les hommes violents, y compris le contexte historique, les groupes de clients, les conditions d'admission, et les méthodes de traitement. Le répertoire lui-même donne, sur chaque programme, les renseignements suivants : nom et adresse, groupe cible, restrictions, durée du programme, nombre de groupes et de participants, période de la liste d'attente, frais, et une description des services offerts. Public visé : les professionnels des services sociaux et de santé, organismes communautaires, établissements publics (police, hôpitaux, écoles, etc.). **1993, 284 p.**

H72-21-93-1993E* **Gender and Violence in the Mass Media**
by George Spears and Kasia Seydegart

This document examines the nature and impact of gender portrayal and violence in the mass media. It presents data on the relative number of women and men in various media and analyzes how their roles contribute to gender stereotyping. The paper goes on to consider how violence against women is portrayed in the media and what effects it has on viewers. Additional sections look at what is being done at the levels of regulation, education, and consumer and industry advocacy. The final section describes a variety of resource materials. Intended audience: educators, researchers, policy makers, women's groups. **1993, 64 p.**

H72-21-93-1993F* **Les sexes et la violence dans les médias**
par George Spears et Kasia Seydegart

Ce document examine la nature et l'incidence de la violence et de la description des sexes dans les médias. Il présente des données sur le nombre relatif des hommes et des femmes dans divers médias et analyse la manière dont leur rôle contribue à stéréotyper les sexes. Le document étudie ensuite comment la violence contre les femmes est dépeinte dans les médias et quels effets cela a sur les téléspectateurs. Des sections additionnelles examinent ce qui est fait au niveau de la réglementation, de l'éducation, et de la protection des consommateurs et de la défense des médias. La

section finale décrit divers matériels de documentation. Public visé : les éducateurs, les chercheurs, les décideurs, les groupes de femmes. **1993, 69 p.**

H72-21-85-1992E* **Wife Abuse - A Workplace Issue: A Guide for Change**
by Donna Denham and Joan Gillespie

This guide is a resource for people who want to raise awareness of wife abuse in the workplace. The first section documents the stories and recommendations of 21 women who had been abused. The core of the guide is a workbook with training notes, handouts and activities for use in the development and facilitation of workshops on wife abuse. An annotated bibliography of resources is provided. Intended audience: managers, supervisors, occupational health nurses, union counsellors, human resource personnel, and anyone in the workplace wanting to end violence against women. **1992, 57 p.**

H72-21-85-1992F* **La violence conjugale et le milieu de travail : en voie de changement**
par Donna Denham et Joan Gillespie

Ce guide documente les gens qui veulent mieux faire connaître la violence conjugale dans les milieux de travail. La première section recueille les récits et les recommandations de 21 femmes qui ont été agressées. Le centre du guide est un manuel avec des notes pour la formation, des feuilles de cours et des activités devant servir à la mise sur pied et à l'animation d'ateliers sur la violence conjugale. Une bibliographie annotée des ressources est fournie. Public visé : les gestionnaires, les superviseurs, les infirmières de la santé professionnelle, les conseillers syndicaux, le personnel des ressources humaines, et toutes les personnes qui veulent mettre fin à la violence contre les femmes, en milieu de travail. **1992, 81 p.**

H72-21/130-1995E* **Workplace Learnings About Woman Abuse
A Guide for Change II**
by Donna Denham, Joan Gillespie and Barbara Cottrell

This guide is a resource for anyone who wants to raise awareness about woman abuse in the workplace. As a supplement to the resource **Wife Abuse: A Workplace Issue-A Guide for Change** (1992), it provides new learnings about the challenges and struggles organizations across Canada have faced as they deal with the issue of violence against women in the workplace. The guide explores the common theme of all types of abuse, namely power and control. It identifies common challenges to making woman abuse a workplace issue, including; reaching out and supporting women of diverse groups, involving men, and program challenges. An annotated

bibliography of resources is provided. The guide is simple and easy to read. It includes practical ideas, strategies, activities, a workshop outline, handouts and stories of individuals who made a difference in their organization. Intended audience: managers, supervisors, union counsellors, human resource personnel, occupational health nurses, and anyone in the workplace who wants to become involved in the work to end violence. 1995, 39 p.

H72-21/130-1995F* **La violence envers les femmes et le milieu de travail: En voie de changement II**
par Donna Denham, Joan Gillespie et Barbara Cottrell

Ce guide documente quiconque veut mieux faire connaître la violence envers les femmes en milieu de travail. Dans cette suite de **La violence conjugale et le milieu de travail : en voie de changement** (1992), on trouvera de nouveaux renseignements sur les problèmes et les obstacles auxquels des organismes partout au Canada se sont heurtés pour aborder le problème de la violence envers les femmes dans les milieux de travail. Le guide explore le thème commun de tous les types de violence, c'est-à-dire le pouvoir et le contrôle. Il énumère les problèmes courants que pose l'introduction du thème de la violence envers les femmes dans le milieu de travail, notamment : l'aide aux femmes de divers groupes, la participation des hommes et les problèmes liés aux programmes. Cette publication se lit facilement. Outre une bibliographie annotée de ressources, on y trouve des conseils pratiques, des stratégies, des activités, un plan d'atelier, des documents à distribuer et l'histoire de personnes qui ont joué un rôle marquant dans leur organisation. Public visé : les gestionnaires, les surveillants, les conseillers syndicaux, le personnel des ressources humaines, les infirmières en santé du travail, et quiconque aimerait participer, en milieu de travail, à l'élimination de la violence. 1995, 43 p.

H72-21/140-1996E* **Dating Violence: Awareness Information for People in the Workplace**
by Flora MacLeod and Brenda Dafoe

This handbook is a step by step guide for planning and carrying out a one hour introductory session on dating violence. Although designed for use in the workplace, it may also be used in other settings in the community. It includes basic information on dating violence, ideas for introductions, suggestions on what to say on a topic, an agenda, quiz answers, activity ideas and handouts. The material is organized in a simple, non-technical format. Intended audience: informal groups wanting to discuss dating violence, in particular; unions, employee assistance programs and health and safety committees. 1996, 38 p.

H72-21/140-1996F* **La violence dans les fréquentations : Un risque à tout âge - Sensibilisation en milieu de travail**

par Flora MacLeod et Brenda Dafoe

Ce guide montre, étape par étape, comment organiser et donner une séance d'information préliminaire d'une heure sur la violence dans les fréquentations. Quoique sa destination première soit le milieu de travail, le guide peut servir ailleurs dans la collectivité. Il renferme des renseignements de base sur la violence dans les fréquentations, des suggestions d'introductions et de choses à dire sur un sujet, un programme de séance, des réponses à une série de questions, des idées d'activités et des documents à distribuer. Le matériel est présenté de façon simple et non technique. Public visé : les groupes informels qui veulent parler de la violence dans les fréquentations, en particulier les syndicats, les programmes d'aide aux employés et les comités de santé et de sécurité. **1996, 40 p.**

H72-21-75-1988E **Counselling Men Who Batter: A Pro-Feminist Analysis of Five Treatment Models**
by David Adams

This document presents a feminist analysis of five clinical approaches to treating abusive men: Insight Model, Ventilation Model, Interaction Model, Cognitive-Behavioural Model, and Profeminist Model. The review of each model begins with a brief overview of its causal explanations, proceeds with a description of its preferred methods and modalities, and concludes with a feminist critique of its assumptions and practices. Intended audience: researchers, frontline workers. **1988, 18 p.**

H72-21-75-1988F **Interventions auprès des maris violents : Une analyse pro-féministe de cinq modèles de traitement**
par David Adams

Ce document présente une analyse féministe de cinq approches cliniques pour traiter les hommes violents : le modèle de l'introspection, le modèle de l'expression des sentiments, le modèle de l'interaction, le modèle cognitiviste, et le modèle pro-féministe. L'étude de chaque modèle commence par un bref aperçu des fondements étiologiques, se poursuit avec la description des méthodes et des modalités préférées, et se termine par une critique féministe des hypothèses et des pratiques. Public visé : les chercheurs, les travailleurs de première ligne. **1988, 20 p.**

H72-21-76-1988E **Feminist-Based Interventions for Battering Men**
by David Adams

This paper examines the philosophy, application and impact of profeminist interventions for abusive men. It identifies the coercive patterns of wife abuse, describes the principles and

components of anti-sexist education, and suggests criteria for evaluating how intervention programs impact on abused women, violent men, and the community. Intended audience: service providers, researchers, policy makers, women's groups. **1988, 13 p.**

H72-21-76-1988F **Interventions d'inspiration féministe à l'intention des maris violents**
par David Adams

Ce document examine la théorie et l'application des interventions d'inspiration proféministe et leurs répercussions sur le mari violent. Il constate les gestes de coercition de la violence conjugale, décrit les principes et les composantes de l'éducation anti-sexiste, et propose des critères pour évaluer les effets des programmes d'intervention sur les femmes battues, sur les hommes violents et sur la collectivité. Public visé : les fournisseurs de services, les chercheurs, les décideurs, et les groupes de femmes. **1988, 15 p.**

H72-21/116-1994E* **Understanding and Charting Our Progress Toward the Prevention of Woman Abuse**
by Linda MacLeod

Commissioned as part of the Policy Circle on Woman Abuse, this paper considers how projects funded by the Family Violence Prevention Division have contributed to the knowledge of effective prevention approaches and methods. Using an analytical framework based on eight prevention "issue questions", the author reviewed twenty-nine projects to determine what factors contribute to the prevention of woman abuse and what the projects teach us about power dynamics, inequality, changing values and behaviour, isolation of women, community building, problem-solving, and empowerment. The project review also suggests directions for future activities, both by the Family Violence Prevention Division and by other agencies involved in the prevention of violence against women. Intended audience: researchers, service providers and policy/program developers. **1993, 43 p.**

H72-21/116-1994F* **Progrès réalisés dans la prévention de la violence envers les femmes - Profil d'aujourd'hui et esquisse de demain**
par Linda MacLeod

Ce document, commandé par le Groupe de réflexion sur la violence envers les femmes, considère le degré de contribution des projets subventionnés par la Division de la prévention de la violence familiale, à l'efficacité des approches et des méthodes de prévention. Utilisant un encadrement analytique basé sur huit questions préventives, l'auteur a révisé 29 projets afin de

déterminer quels facteurs contribuent à la prévention de la violence contre les femmes, et quels projets contribuent à l'enseignement sur la dynamique du pouvoir, sur l'inégalité, sur les valeurs changeantes et le comportement, sur l'isolement des femmes, sur le développement communautaire, sur la résolution de problèmes, et sur la délégation de pouvoirs. La révision de projets a également amené des suggestions d'avenues pour les futures activités, autant pour la Division de la prévention de la violence familiale que pour d'autres groupes impliqués dans le domaine de la prévention de la violence envers les femmes. Public visé: les chercheurs, les dispensateurs de services, et les créateurs de programmes et de services. **1993, 50 p.**

H72-21/122-1994E* **The Health Care Sector's Response to Woman Abuse**
by Louise Hanvey and Dianne Kinnon

This paper examines the health care sector's response to women who are abused in intimate relationships. The research addresses psychological, emotional and physical abuse of women. The paper concentrates on activities at the national, provincial and territorial levels. **1994, 103 p.**

H72-21/122-1994F* **Le secteur des soins de santé et la violence faite aux femmes**
par Louise Hanvey et Dianne Kinnon

Ce document examine les activités mises en oeuvre dans le secteur de la santé en réponse aux femmes qui sont victimes de mauvais traitements dans le cadre d'une relation intime. La recherche porte sur les mauvais traitements d'ordre psychologique, émotionnel et physique. Le rapport est centré sur les niveaux national, provincial et territorial. **1994, 107 p.**